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»پاورقي« و »س�يدخندان« حالا ديگر از برندهاي رسانه 
ملي محسوب مي ش�وند؛ دو برنامه نس�بتاً پربيننده كه 
مخاطب خود را پيدا كرده اند و جاي پيش�رفت زيادي هم 
دارند. ميزبان محمدرضا ش�هبازي، تهيه كننده و مجري 
طناز در »جوان« بوديم تا درباره چالش هاي توليد، پخش 
و حاشيه هايي كه بعضاً گريبانگير اين دو برنامه بوده است 

گفت وگو كنيم. 
  

 پاورقي و به خصوص سيدخندان برنامه هايي نيستند 
كه خواسته باش�ند از طريق حاشيه سازي ساختگي 
در فضاي مجازي ب�ه اصطلاح بازدي�د بخورند، با اين 
حال اين دو برنامه و خود ش�ما به عنوان مجري بعضاً 
دچار حاشيه هايي بوده ايد. ريش�ه اين موضوع را در 

چه چيز مي دانيد؟ 
واقعيت اين است كه كلي برنامه بي مخاطب در تلويزيون ساخته 
شده و مي شود و كسي هم با آنها كاري ندارد. مي آيند و مي روند؛ 
برنامه هايي كه از س��وي آدم هاي مدعي هم ساخته شده است. 
براي مثال فلان مجري يك برنامه اي س��اخته ب��ا بودجه اي به 
اندازه س��يدخندان و فقط 3 درصد مخاطب داش��ته است، ولي 
هيچ كس نه اين را مي گويد نه گي��ر مي دهد، نه كاري به او دارد. 
خود برنامه خندوانه شب يلداي يكي از سال هاي اخير 19 درصد 
مخاطب داشته ولي كسي به اين موضوع انتقاد نكرده است. حالا 
اينها چه زماني اتفاق افتاده، چندين س��ال قب��ل، يعني زماني 
كه نه ح��وادث1401 اتفاق افت��اده، نه ش��بكه نمايش خانگي، 
اينستاگرام و فضاي مجازي به اندازه امروز گسترش داشته است. 
آن زمان آدم هاي معروف و مدعی برنامه ساخته اند كه 4 درصد 
و 10 درصد مخاطب داشته است، بعد الان به ما انتقاد مي كنند 
كه برنامه ساخته اي 14 درصد بيننده داشته، خيلي ضعيف بوده! 
يا سيدخندان حدود 10 درصد مخاطب داشته است، آن هم در 
اين شرايطي كه همه مي دانيم با دو سال پيش و پنج سال پيش 
چقدر تفاوت دارد. در همين صداوس��يما صدها ميليارد هزينه 
ش��ده براي يكس��ري برنامه هاي تكراري با مخاطب هاي خيلي 
خاص و  درصد هاي پايين، چرا آنه��ا را نمي بينند؟ الان عده اي 
مدعي هستند صداوسيما مخاطب ندارد. فرض كنيم كه ندارد 
و قبلًا اوضاع خيلي بهتر بوده اس��ت. ش��ما اگر دغدغه مخاطب 
داريد، بايد برنامه اي را كه ميان همه برنامه هاي صداوس��يما باز 
يك نيمچه مخاطبي دارد، بزنيد يا آنهايي را كه اصلًا ندارند؟ اينها 
خط را مي س��وزانند و آدم هاي ديگر را نااميد مي كنند. طرف به 
خودش مي گويد چرا من بروم و به خ��ودم زحمت بدهم و طرح 
نويي دربيندازم. من هم مي روم هزينه مي كنم، يك س��لبريتي 
دعوت مي كنم، هيچ كس هم به من انتق��اد نمي كند. پولش را 
هم كه صداوسيما و اسپانسر مي دهد. چرا خودم را وارد دردسر 
كنم. چرا بروم پاورقي بس��ازم و خودم را مقابل فحش و ناسزاي 

ضدانقلاب قرار بدهم. 
 در سيدخندان اصلًا سلبريتي نياورديد؟ 

اصلًا به اين سمت نرفتيم. ش��عار ما در سيدخندان اين است كه 
مردم جذاب هس��تند. من نمي گويم آن جور برنامه نبايد باشد. 
مي گويم صداوسيما مثل يك بازار اس��ت و بايد ويترين آن جور 

باشد. 
 ش�ما جزو معدود افرادي بوديد كه تقريباً از يك دهه 
پيش بحث آم�وزش طنز را هم خيلي ج�دي دنبال و 
ش�اگرداني را نيز تربيت كرديد. درب�اره اهميت اين 

موضوع صحبت كنيد. 
الان پاورقي، سيدخندان، پي بي س��ي و كلي كتاب و برنامه ديگر 
در راديو و تلويزيون كه نويسندگي و تهيه كنندگي مي كنند و در 
بخش هاي مختلف فعال هستند، از بين همان بچه هايي هستند كه 
در كلاس هاي طنز حضور داشتند. تربيت نيرو در عرصه فرهنگ 
و هنر مقداري ديربازده است و بايد صبر كرد تا ثمر بدهد. جريان 
شبه روشنفكري در ايران دست كم پيش��ينه ای 100ساله دارد، 

گعده برگزار مي كند، جشنواره، محافل هنري و فرهنگي دارد. 
 در بحث سرو ش�كل و فرم برنامه س�يدخندان فكر 

مي كنيد چقدر جاي تغيير و تحول وجود دارد؟ 
به نظرم اين موضوع تدريجي اس��ت، يعني اگ��ر تخريب را كنار 
بگذارند و برنامه بتواند ادامه پيدا كند كه ب��ه لطف خدا در حال 
ادامه هس��تيم، اين تغيير و تحولات در دل زمان خود را به طور 
طبيعي نش��ان خواهد داد، چون ما بچه هاي ايده پرداز و خلاقي 
داريم و اين به مرور زمان در سرو شكل برنامه و آيتم هاي مختلف 
خود را نشان مي دهد. ما الان چند تا برنامه در صداوسيما داريم 
كه يك س��لبريتي را مي آورند و روي يك صندلي با او گفت و گو 
مي كنند؟ به نظرم برنامه هاي شبيه سيدخندان بايد زياد ساخته 
شود تا يكديگر را تكميل كنند. از هم ياد بگيرند تا اين تجربه گرايي 
بتواند زيربناي كارهاي بعدي شود. وقتي شما اعتماد مي كنيد و 
عرصه را براي كار باز مي گذاريد، خلاقيت ها و فكرهاي نو خود را 
نشان مي دهند. مسئله اين اس��ت كه در صداوسيما به خيلي ها 
ميدان دادند تا آزمون و خطا كنند و هنوز اين اطمينان به آدم هاي 
امتحان پس داده وجود دارد، اما يكسري جريانات رسانه اي سعي 
مي كنند كاري كنند بچه هايي مثل ما را به بن بست برسانند، آن 
هم صرفاً با تبليغات س��نگيني كه به نظر مي رسد نمي تواند اتاق 

فكرهاي منسجمي نداشته باشد. 
 ش�ما در پاورقي هم بدون س�لبريتي مخاطب نسبتاً 

خوبي جذب كرديد. 
پاورقي طنز است. سيدخندان طنز و سرگرمي است. من برنامه اي 
كه سرگرمي صرف باش��د، نمي س��ازم. نه اينكه نمي توانم، فكر 
مي كنم نس��بت به وقت مخاط��ب تعه��د دارم و دارم از بودجه 
عمومي، يعني جيب همين مخاطب مايه مي گذارم و بايد نسبت 
به جامعه اي كه روي يكس��ري بنيان هاي فرهنگي استوار شده 
است، تعهد داشته باش��م، وگرنه اگر فقط قرار باشد به پول فكر 
كنم، راه هاي خيلي ساده تر و كم دردس��رتري هم وجود دارد كه 
اتفاقاً برخي مديران هم همين را بيش��تر مي پسندند. نكته ديگر 
اينكه ما در ادبيات، طنز و شعر ظرفيت هاي زيادي براي سرگرمي 
داريم اما از آنها به درستي استفاده نكرده ايم. اتفاقاً سرگرمي اينجا 

موضوعيت پيدا مي كند و اهميت خود را نشان مي دهد كه شما 
بتوانيد از آن به عنوان يك روش اس��تفاده كنيد نه يك هدف. در 
پاورقي من واقعاً از سرگرمي به عنوان يك روش استفاده مي كنم 
تا با مخاطب ارتباط برقرار كنم. اين قدم اول است. اگر توانستيد 
مخاطب را مقابل آنتن نگه داريد، آن وقت او به حرف هاي ش��ما 
گوش مي دهد، يعني بايد اول او را س��رگرم كنيد. حرف هايي كه 
ما در پاورقي مطرح مي كنيم، در تلويزيون ايران بي س��ابقه بوده 
است، يعني پيش از اين نمي توانيد برنامه اي را سراغ بگيريد كه با 
اين صراحت سراغ مباحث سياسي رفته باشد. خط قرمز ها را هم 
مي دانيم و رعايت مي كنيم. واقعيتي كه وجود دارد اين است كه 

صداوسيما هنوز طنز را جدي نگرفته است. 
 ظاهراً در عرصه تأليف كتاب هم دستي بر آتش داريد 

و در زمينه طنز هم اثري داريد؟ 
بله كتاب لانگ شوت يك طنز فرهنگي و سينمايي است. در واقع 

11 تا طنز بر 11فيلم سينمايي ايراني است. 
 من تا جايي كه يادم مي آيد، ش�ما هميشه در عرصه 
مطبوعات و رس�انه در زمينه فرهنگي فعال بوده ايد 
و هيچ گاه خبرنگار سياس�ي به آن معنا ك�ه در گروه 

سياسي كار كنيد نبوده ايد. درست است؟ 
بله، همينطور است. همين حالا هم من برنامه پاورقي را كه يك 
طنز سياسي جدي است، برنامه اي فرهنگي مي دانم. ما مسائلي 
چون غرب زدگي، ازخودبيگانگي، تجمل گرايي و مصرف زدگي را 
نقد مي كنيم و اتفاقاً اينها بيماري هاي فرهنگي هستند كه خود 
را در سياستگذاري ها نش��ان مي دهند. الان شما ببينيد مسئله 
حجاب كه ريش��ه هاي فرهنگ��ي دارد، آنقدر درب��اره اش تدبير 
فرهنگي نشد كه براي كشور مسئله اي سياسي ايجاد كرد، حتي 
شكل كنشگري مردم در انتخابات كه با انتخاب يك سياستمدار 
و سپردن قدرت به او شكل مي گيرد، ريشه هايش را بايد در سبك 
زندگي جست وجو كرد كه يك امر فرهنگي است، يعني كنش 
سياسي مردم پيش زمينه هاي فرهنگي دارد، براي همين هم 
هست كه رسانه ها نقشي جدي در اين كنشگري دارند و اگر 
قرار باش��د هدف گذاري ها صرفاً در حد سرگرمي بماند، شما 
آورده اي نخواهيد داشت، اما اگر توانستيد از دل سرگرمي براي 
مثال سبك زندگي ارائه دهيد، اين يعني داريد كار فرهنگي 

مي كنيد. حالا شما ببينيد خندوانه چه سبك زندگي ای ارائه 
مي دهد و سيدخندان چه س��بكي را منتقل مي كند. قطعاً اين 

دو مثل هم عمل نمي كنند، با اين حال من معتقدم صداوس��يما 
بايد هم خندوانه داشته باشد، هم سيدخندان و اينها خوب است 
كه باهم وزن كشي داشته باش��ند. اجازه دهيم اين رقابت وجود 
داشته باشد. وقتي جلوي يكي را سد مي كنيد و راه رقابت سالم را 

مي بنديد، امكان شكوفايي فرهنگ و سبك زندگي در يك زمينه 
مشخص را بسته ايد. اين به ضرر جامعه است. به طور كلي فرهنگ 

به مرور خود را در عرصه سياست نشان مي دهد. 
 مي شود گفت كار كردن امروز و احتمالاً از ديروز براي 
حزب اللهي ها س�خت تر از ديگراني باش�د كه خيلي 
تعهدي به اين مسائل ندارند، اما ديدگاه مردم برعكس 
است و طوري القا ش�ده كه كار براي حزب اللهي ها در 
رسانه ملي بايد آسان تر باشد. شايد آن جمله شهيد 
آويني ك�ه در جمه�وري اس�لامي هم�ه آزادند، جز 
حزب اللهي ها ديگر تبديل به يك كليشه شده باشد 
و كمي هم مبالغه آميز به نظر برسد اما مي دانيم كه تا 

حدودي واقعيت دارد. 
وقتي شما نسبت به فرهنگ تعهد نداش��ته باشيد، كار براي تان 
راحت تر مي شود، چون كمتر مجبور مي شويد خودتان را محدود 
كنيد اما بحث مهم تر اين است كه دوستان غيرانقلابي ما الگوهايي 
را در صداوسيما تثبيت كرده اند كه وقتي شما مي خواهيد خارج 
از آن الگوها برنامه س��ازي كنيد، برخي برنمي تابند. شما ببينيد 
آقاي رامبد جوان كه خندوانه اش گرفت، پيش از آن يك برنامه اي 
داشت به نام گپ كه به خانه چهره ها مي رفتند و با آنها درون خانه 
گپ مي زدند و اتفاقاً گرته برداري از برنامه هاي خارجي هم بود اما 

نگرفت و باز به او اعتماد شد. 
 در سيدخندان سعي كرديد چه ظرفيت هاي مغفولي 

را مورد استفاده قرار دهيد؟ 
براي مث��ال ما روي ظرفيت ه��اي بي نظيري كه ش��عر براي 
س��رگرم كردن مخاطب دارد، اصرار داريم. شما ببينيد شعر 
مهم ترين هنر ايران از ديرباز بوده و همچنان هم است، اما از 
اين ظرفيت عظيم چقدر در رسانه ملي استفاده شده است؟ 
ما در سرتاسر كشور چقدر شاعر داريم كه بعضاً طنزپردازي 
هم مي كنند، اما رسانه اصلًا سراغ آنها نمي رود، يعني جنبه 
ادبياتي، فرهنگي و س��رگرمي محور آن ناديده گرفته شده 
است. اين مهجوربودن خود ظلم به فرهنگ جامعه محسوب 
مي شود. الان يك بخش ثابت سيدخندان را شعر طنز تشكيل 
مي دهد. ما براي مث��ال بايد 50 تا برنامه با موضوع ش��عر در 
صداوسيما داشته باشيم تا چند تا از آنها بتوانند مخاطب ثابت 
و انبوه پيدا كنند، اما وقتي به اين س��مت نمي رويم، خود محل 
سؤال است. ما سعي مي كنيم بدون سلبريتي برنامه سرگرم كننده 
بسازيم، چون معتقديم ظرفيت هاي زيادي در مردم وجود دارد 
كه صداوس��يما آنها را تا به حال به رسميت نش��ناخته است. در 
ميان مردم حجم قابل توجهي از شاعران را داريم اما همين حالا 
برنامه اي داريم كه چند برابر بودجه يك قسمت برنامه من فقط 
به مجري آن داده مي شود. خب اگر آن برنامه مخاطب بيشتري 
داشته باش��د، خيلي طبيعي اس��ت. اينكه من بدون سلبريتي، 
بدون دك��ور پرهزينه و با دس��تمزد كمتر به عوام��ل دارم اندازه 
همان برنامه مخاطب ج��ذب مي كنم و تازه پي��ام فرهنگي من 
هم نس��بت معيني با فرهنگ جامعه دارد، بايد مورد اس��تقبال 
قرار گيرد، نه اينكه مدام از سوي برخي جريانات مشكوك به آن 
حمله شود. بايد بگويند بارك الله تو يك دهم آن بودجه داري، اما 
يك دوم آن مخاطب داري. شما برنامه هاي شبكه نمايش خانگي 
را ببينيد. كاملًا سرگرمي محور است. اختلاط نامحرم هم هست. 
شوخي هاي بعضاً جنسي هم هست. حرف هاي بي خود هم هست. 
حدود 50 تا سلبريتي هم هس��تند كه از اين برنامه به آن برنامه 
مي روند و اين يك الگوي شناخته شده است كه با آن مي شود كف 
مخاطب را زد و هيچ كس هم اين برنامه ها را دس��ت كم به لحاظ 
تأثيرگذاري فرهنگي بررسي نمي كند، چون هدف گذاري مديران 
ما اغلب فرهنگي نيست. هدف گذاري بيشتر سياسي است. اينكه 
مردم سرگرم باشند و مثلًا به جاي توليدات ماهواره توليد ملي را 
ببينند، كافي است اما اينكه همين برنامه هاي توليد ملي در حال 
تخريب فرهنگ جامعه هستند، كم اهميت به نظر مي رسد. اتفاقاً 
من معتقدم ضرر برخي از اين برنامه ه��اي توليد داخل مي تواند 
بيشتر از توليدات ماهواره هاي فارسي زبان باشد، چون مخاطب 
تكليفش با شبكه من وتو مشخص است؛ اينكه دارد فرهنگ بيگانه 

را ترويج مي كند، واضح اس��ت، اما وقتي شما با سلبريتي داخلي 
و برند داخلي س��بك زندگي بيگانه را ترويج مي كنيد، تأثيرش 
بيشتر خواهد بود. شما ببينيد ماه رمضان هم كه مي شود، همين 
سلبريتي ها را مي آورند درباره ماه رمضان حرف بزنند، عيبي ندارد 
اما مردم را هم بازي بدهيد. بهترين حرف ها را درباره ماه رمضان 
اتفاقاً در آن برنامه اي مي شد مش��اهده كرد كه تعطيلش كردند. 
»ماه عس��ل« را حضور مردم جذاب كرده بود، نه سلبريتي ها اما 
آنقدر از سوي همين جريان هاي مشكوك مسخره كردند و گفتند 
مردم را گريه مي اندازيد كه خود مجري و تهيه كننده انصراف داد 
و رفت، يعني ماه عسل را كه يك برنامه با محتواي كاملًا بومي بود، 
تعطيل كرديم و به جايش رفتيم به سمت توليد برنامه اي كه تقليد 
از نمونه هاي خارجي بود. قصد ندارم بگويم »عصرجديد« برنامه 
خوبي نيست و نبايد ساخته مي ش��د، ابداً، اما شما يك برنامه ماه 
رمضاني خوب با محتواي عالي را از دست داديد تا از روي برنامه اي 

امريكايي الگوبرداري كنيد. 
 حضور م�ردم در برنامه س�يدخندان چ�ه تفاوتي با 

برنامه هاي ديگر دارد؟ 
من معتقدم از مردم نبايد به عنوان آكسسوآر و ابزار صحنه استفاده 
كرد و زماني هم كه آنها را جلوي دوربين مي آوريد، صرفاً س��وژه 

خنده باشند. مردمي كردن برنامه ها نياز به صبر و حوصله دارد. 
 ظاهراً پاورقي به لحاظ مخاطب عملكرد بهتري داشته 

است.
پاورقي در دو نظرس��نجي اخير صداوسيما پربيننده ترين برنامه 
ميان همه برنامه ها در موضوع فلس��طين شد. براي مثال پاورقي 
ماه هاست بعد از س��ريال و فوتبال پربيننده ترين برنامه تلوبيون 
است. در بحث تماس هاي مردمي براي اظهارنظر درباره برنامه ها 
ماه ها پاورقي در صدر بوده اس��ت، يعني مردم تماس مي گيرند و 

تشكر مي كنند. 
 انتقادهاي خيلي جدي به مس�ئولان ه�م در برنامه 
مي شود و به نظرم همين هم خيلي در استقبال مخاطب 

تأثير دارد.
قطعاً تأثير دارد. يك بخشي داريم به نام جوالدوز. ما از اول گفتيم 
كه صريح حرف مي زنيم، يعني ضدانقلاب را هم كه مي زنيم، صريح 
مي زنيم. صريح از عليرضا پهلوي نام مي بريم، پيش از اين اجازه 
نمي دادند شما از اين افراد نام ببريد. مي گفتند به اينها پرداختن 
بزرگ كردن آنهاست، البته زياد هم نبايد پرداخت و اينكه در چه 
حد و با چه كيفيتي به اينها بپردازيد هم مهم اس��ت. چرا بايد به 
جاي اينترنشنال و بي بي سي بگوييم شبكه هاي معاند. ما دوستان 
را قانع كرديم كه اتفاقاً يك جاهايي خوب است نام ببريم. صراحت 
جذاب است. نكته ديگر اينكه ما در موضع مان اصلًا ابايي نداريم 
كه به عنوان يك بچه حزب اللهي طرفدار انقلاب اسلامي و نظام 
ش��ناخته ش��ويم، يعني مخاطب مي بيند اتفاقاً يك حزب اللهي 
طرفدار نظام از مسئولان نظام انتقاد و دفاع هم مي كند و همين 
جذاب است. مثلًا براي يك ايراني كه در »ناسا« كار مي كرد و اخيراً 
فوت كرد، برخي در فضاي مجازي خدابيامرزي نوشته بودند. ما 
گفتيم اين آدم خودش به صراحت مي گفت، من خداناباور هستم، 
يعني كافرم، بعد ش��ما مي گوييد خدا بيامرزدش؟ او اصلًا خدا را 
قبول نداش��ت يا يك مجرم را ش��لاق زدند، ما گفتيم كار خوبي 
كردند، حكم خدا را جاري كردند. ببينيد وقتي اين حرف ها مطرح 
نمي شود، سبب مي شود آن خانم بازيگر برود تقاضا كند سگ را 
ديگر نجس اعلام نكنيم! س��گ ها گناه دارند! هيچ كس نمي آيد 
توضيح بدهد كه بابا اولاً س��گ را جمهوري اسلامي نجس اعلام 
نكرده و ثانياً اسلام توصيه دارد با حيوانات مهربان باشيد، اما اين 
با سگ بازي و سگ را به محل خواب و سر ميز ناهار بردن تفاوت 
دارد. اين صراحت را مردم دوست دارند. رسانه خوب بايد همين 
چيزها را بگويد و ما در پاورقي يك جورهايي به اين شبهات پاسخ 

مي دهيم. 
 برخورد مردم در فضاي عمومي جامعه چگونه است؟ 

مردم واقعاً لطف دارند. واقعيت اين است كه با تيپ ها، قيافه ها و 
سليقه هاي مختلف جلو مي آيند و ابراز لطف مي كنند. كسي هم 
انتقادي داشته باشد، محترمانه مطرح مي كند اما فضاي مجازي 
به گونه اي ديگر است. انگار خيلي سيستماتيك دستور گرفته اند 
كه حمله كنند. مردم ايران اگر با كسي هم مشكلي داشته باشند، 
اغلب وقتي از نزديك با او روبه رو مي شوند، حيا و نجابت را رعايت 
مي كنند و از دايره ادب خارج نمي ش��وند، با اين حال در مجموع 
تعداد افرادي كه از برنامه انتقاد داشتند، در اين حدود 16ماه هنوز 

دورقمي نشده است. 
 درون سازمان بازخوردها چه كيفيتي دارد؟

براي طيفي از كارمندان سازمان خيلي مس��ئله آنتن و كيفيت 
موضوعيت ندارد، يعني اينها اگر مثلًا در كارخانه شيلات هم كار 
مي كردند، با همين روحيه و نگاه كار مي كردند. اگر در بخش توزيع 

آرد و نان هم بودند همين طور بودند. 

مردم جذاب هستند نیازی به سلبریتی نداریم
از اول گفتم كه صريح حرف مي زنم 

در گفت وگوي »جوان« با محمدرضا شهبازي، مجري »پاورقي« و »سيدخندان« مطرح شد  جواد محرمي
  گفت  وگو

پاورقي طنز است. سيدخندان طنز و سرگرمي 
است. من برنامه اي كه سرگرمي صرف باشد، 

نمي سازم. نه اينكه نمي توانم، فكر مي كنم 
نسبت به وقت مخاطب تعهد دارم و دارم از 

بودجه عمومي، يعني جيب همين مخاطب 
مايه مي گذارم و بايد نسبت به جامعه اي كه 

روي يكسري بنيان هاي فرهنگي استوار شده 
است، تعهد داشته باشم، وگرنه اگر فقط قرار 
باشد به پول فكر كنم، راه هاي خيلي ساده تر و 
كم دردسرتري هم وجود دارد كه اتفاقاً برخي 

مديران هم همين را بيشتر مي پسندند

هدف گذاري مديران ما اغلب فرهنگي 
نيست. هدف گذاري بيشتر سياسي 
است. اينكه مردم سرگرم باشند و 

مثلاً به جاي توليدات ماهواره توليد ملي 
را ببينند، كافي است اما اينكه همين 

برنامه هاي توليد ملي در حال تخريب 
فرهنگ جامعه هستند، كم اهميت 

به نظر مي رسد
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